
Razne vesti. 
XLVIII . redna g lavna skupšč ina društva „ P r a v n i k a " se j e vrš i la 

dne 5. februar ja 1958. v l jubl janski pravosodni palači . Skupščino j e 
otvoril predsednik dr. Metod D o l e n c z naslednjim nagovorom: 

Ko danes po lagamo račun o poslovanju društvenega odbora in o 
položaju „Pravnika" , ne smemo prezreti , da smo od 26. j a n u a r j a t. 1. 
da l j e v 50. letu druš tvenega obstoja . Vzvišeni ideji , kater i služi naše 
društvo, smo dolžni proslavit i bl ižajočo se 50. letnico s lovesneje , kot 
pa smo to storili lani ob petdesetlenici „Slov. Pravnika" . Ne da bi že 
govorili o podrobnostih, lahko i)oudarim. da j e bilo preteklo društveno 
leto vestna p r ip rava za pravi len zakl juček prve polstoletnice našega 
d riištva. 

Punčica v očesu nam j e naše glasi lo. Letnik 1937 j e obsegal 45 
tiskovnih pol; na to delo lahko s ponosom pokažemo in ni se nam bati 
krit ike, naše glasilo j e priznano v ožji in širši domovini ter v tujini. 
Naša zahvala za vse to ogromno delo gre našim sotrudnikom, ki mo
rejo biti v smislu odbo ro \ ega sk lepa le naši člani. V največj i meri 
ve l j a naša zalivala seveda našemu uredniku podpredsedniku dr. Sa jo -
vicu. Njegovim zas lugam se j e društvo oddolžilo dne 18. decembra 
1957 s posebnim večerom, na ka terem se j e pokaza la p rava harmonija 
v presoj i urednikovega poslovanja skozi i5 let. Spomin na to proslavo 
bo ostal s lavljencu in vsem svetel do krajiiih dni in se toplo zahva
l ju jem vsem in vsakomur, ki j e kakor koli pripomogel k tako lepemu 
uspehu proslave. Dolžnost mi j e , da s tega mesta izrečem na jg lobokejšo 
zahvalo vsem, ki omogočajo tako lepo ude js tvovanje našega glasi la . 
So to naši dobrotniki, ki so nam nak onili podpore. V prvi vrsti j e to 
naša banovina, da l je odvetniška zbornica; s podporo teh dveh dobrot
nikov nam j e bila v prvi vrsti omogočena izdaja vseh dosedanjih 
prilog, po pobudi odvetniške zbornice in z njeno podporo nam j e omo- ' 



gočeno, da bo letos izhaja la še tretja pr i loga: upravnosodne odločbe 
naših najviš j ih instanc. Z rednimi podporami so nam tudi to leto po-
mogli ministrstvo p ravde v Beogradu ter predsedništvi mestnih občin 
l jub l j anske in mar iborske . 

Zanimanje za naše us ta l jene insti iucije druš tvenega delovanja , 
p redavan ja in d i skus i j ske razprave o predjiiodnem načrtu odz. se j e 
ohranilo tudi to leto na isti višini; vsem predava te l jem in udeležencem 
naj bo izrečena topla zahvala! 

Tudi za 1. 1937. j e bi la razpisana sve tosavska nagrada za skrbno 
iz vseh pravnih panog izbrano nalogo: Primerjalni pregled predpisov 
o dokazovanju v civilnem, kazenskem in upravnem postopku. Zal se 
ni potrudil za nagrado noben tekmec. Seveda to dejs tvo ne sme pome
niti zas toja v da jan ju izpodbude za znanstveno delovanje . Morda 
smemo upati, da se časi ipak zbol j šu je jo in se nam mladina pribl ižuje, 
iz okolnosti, da j e med pristopivšimi mnogobrojnimi novimi člani jih 
ravno na jveč iz mlajš ih vrst. S to razvese l j ivo ugotovitvijo na j zakl ju
čim svojo uvodno besedo, uverjen, da j e tako znatno povečan je števila 
društvenikov, kot ga letos lahko zabeležimo, najbol jš i omen za dru
štveno delovanje v bližajoči se drugi polstoletnici druš tvenega obstoja . 

Zbor j e vzel predsednikovo poročilo z živahnim odobravanjem na 
znanje. Nato j e podal tajnik sodnik F . O r o ž e n nas lednje ta jniško 
poročilo: 

Brez hrupa, tiho in mirno j e bilo delovanje odbora v minulem 
letu, vendar pokaže lahko danes odbor več vidnih uspehov, o katerih 
bo govor niže. 

Odbor si j e p redvsem nadel nalogo, da bi zvišal število članstva 
in j e v to svrho uvedel posebno akci jo , ki j e že pokaza la neka j uspeha; 
upamo pa, da bo v na jk r a j š e m času ta uspeh še večj i . Število 
članov j e tako naraslo za okrog 70 tako, da š te je danes 825. Razen tega 
j e š e 113 naročnikov druš tvenega glasi la . Umrli so sledeči č lani : sodnik 
dr. Š t u 1 a r Jože, j a v n a beležnika S e v n i k L a v o in S t u p i c a Fran , 
odvetniki dr. B r a t k o v i c Alojz i j , dr. L a ž n i k K a r i in dr. M o d i c 
Ivan. 

Posebno važen j e sklep odbora, da bo naše društvo izdaja lo za
konike z absolutno zanesl j ivim prevodom s kra tk imi pojasni l i in z do
datkom razpisov in odločb, v obliki Schauer-Manzove izdaje . V načrtu 
j e , da bi letno izšla eden ali dva zakonika. Kot prvi in na jbol j potre
ben j e kazenski postopnik, ki se v priredbi gg. univ. profesor jev dr. Do
lenca in Maklecova že t iska in bo v k ra tkem izšel. 

Tudi v minulem letu j e društvo priredilo več p redavan j . Predaval i 
so univ. prof. dr. M. Š k e r 1 j o „Osnutku odz. in t rgovinskem zakonu" 
(19. februar ja 1937), o „Novotah I. dela novega trg. zak. (15. in 22. dec. 
1937). dr. Stojan B a j i č o „Uredbi o minimalnih mezdah in kolektivnih 
p.ogodbah" (26. febr. 1937), dr. VI. K u k m a n o „Predhodnem načrtu 
odz. z vidika upravnega p r a v a " (13. marca 1937), dr. J . B a z a j o „No-
vostih gospodarskega značaja v načrtu zadružnega zakona" (17. marca 
1937), dr. Fr . S k a b r n e o ..Črticah s kongresa mednarodne zveze od
vetnikov v Par izu" (6. novembra 1937). dr. Al. B i l i m o v i č o „ O r g a -
nizaciji ekonomskega pouka na visokih šolah glavnih evropskih držav" 
(12. j an . 1938). P redavan ja so se vrš i la razen enega v dvorani sodne pa
lače, za kar na j bo g. j i redsedniku okrožnega sodišča izrečena naša 
na j i skrene j ša zahvala. 

Omembe vredno j e da l je , da j e odbor z ozirom na željo banske 
uprave k nameravani Uredbi o kraticah nazivov za zakone zavzel v vse 
podrobnosti precizirano stal išče. Sodelovalo j e društvo pri pr ipravah 
za nameravani kongres pravnikov v Novem Sadu, ki j e bil žal preložen. 



Vsakoletni spomladanski pravniški izlet se j e letos vršil 6. jnn i ja 
1937 cd Zidanega mosta čez Ši r je na Rimske toplice, kjer j e bilo v ko
pališki res tavraci j i skupno kosilo. Pri tem j e bilo izrečenih več po
membnih govorov. Izleta se j e udeležila mnogobrojna družba in j e izlet 
izpadel v vsakem ozirn prav zadovolj ivo. Vselej kadar j e bilo potrebno 
in umestno, smo sodelovali po odposlancih. Posebe j naj omenimo le, 
da so društvo pri odki i t ju spomenika dr. Ivanu Tavčarju v Pol janah 
zastopali dr. Dolenc, dr. Sa jov ic in dr. Urbane. V imenu druš tva j e 
dr. Dolenc položil venec s t rakom društvene poklonitve m - i m e l pri 
tem spominski govor. V pre tek lem pos lovnem letu j e imel odbor 9 s e j , 
razen tega so imeli posamezni posebe j izvoljeni pododseki več se
stankov. N a j bo pri tej priliki izrečena naša naj tople jša zahvala g. 
predsedniku apel. sodišča dr. ( .olj i , ki j e dal društvu za odborove s e j e 
na razpolago gremija lno dvorano apelac. sodišča. 

S svoj im delom in uspehi smo na splošno zadovoljni . Kolikor si 
im nekaterih področjih želimo doseči bo l j še rezultate, vabimo ponovno 
vse delavol jne člane v krog aktivnih društvenih delavcev, da nas bo 
društvena "50 letnica, v ka tero vsto|)amo v bodočem letu. naš la v polnem 
razmahu. Prosim visoki zbor. da to poročilo odobri. 

Nato j e ]iodal b laga jn ik dr. L' r b a n c svoje poročilo: 

Dohodki so znašal i : 
( l a n a r i n a . . , 
prodaja starih letnikov 
podpore: ministrstvo ])ravde Din 6.(MMI'— 

kr. banska uprava „ U .8Ur75 
Advoka t ska zboinica 13.000'— 
Mestni občini L jubl jana in 
Maribor 937'50 

Din 4 4 . 9 0 1 U 
1.918'25 

Obrest i 
plačani opominski stroški 
Članar ina za kongres 

34.8(IS-J5 
3 .22573 

534-50 
3 .630 ' - -

Skupa j Din 89.017'R7 
Izdatki so znašal i : 

vrnjena članarina . 
vrnjeni kongresni pr i spevki zaradi odjav 
t iskanje . ,Slovenskega P ravn ika" in „Mnenj" . . . 
honorarji tako za . .Slovenski Pravnik" in ..Mnenja" . . 
upravni stroški 

Skupa j 

Din 120'— 
1.120'-^ 

50.852'98 
16 .903' -
4.814'47 

Din 73.810'45 

K temu se j jr ipominja, da j e od dohodkov odbiti še ostanek kon
gresne članarine v znesku 2510'— Din in pod|)oro .Advokatske zbornice 
v znesku (>()<)()'— Din. ki j e bila ])odoljetia za izda jan je upravnosodnili 
odločb, ki prično izhajati šele v pr ihodnjem ])roračunskem letu. Obe
nem pred laga blagajnik, na j ostane članarina za leto 1938. v isti višini 
Din 60'—. 

Pregl(>dnik računov g. dr. Ž i r o v n i k j e poročal v sporazumu z 
drugim preglednikom g. dr. Ž u ž k o m , da j e b laga jn iško s tanje v redu, 
in predlagal , da se podeli odboru in b lagajn iku absolutor i j , kar j e bilo 
soglasno sprejeto. 

Nato j e društveni podpredsednik univ. profesor dr. S a j o v i c iz
vaja l , kako kaže cela 50 letna zgodovina društva, da so ravno iz „Prav-
uika" izšli največj i in imjutenieljenejši napori za ustanovitev univerze, 
da j e , .Pravnik" vedno pospeševal to misel in imel vedno zveze z uni-
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\ e i z o , da j e tudi še sedaj dolžnost društva pomagat i ju r id . fakulteti. Ta 
fakulteta s e obravnava glede dotaci j , g lede institutov itd. tako borno, da 
j e nemogoče poglobljeno znanstveno delovanje . Na njegov predlog 
j e bi la nato spre je ta sledeča resoluci ja : 

Upoštevajoč, da učni in znanstveni zavodi kakor instituti, muzeji , 
seminarj i , fakultetne knjižnice in drugo, ki edino zagotav l ja jo resnično 
in uspešno znanstveno delovanje univerze, pri jur idični fakulteti uni
verze K r a l j a Aleksandra J v L jub l j an i še niso ustanovljeni , kolikor pa 
so, še niso izgrajeni v tolikšni meri, da bi se dosegali željeni uspehi, 
pr ičakujemo, da bo visoka k ra l j evska vlada izgraditvi učnih in znan
stvenih zavodov na juridični fakulteti v L jub l jan i , ki so predpisani z 
univerzitetno uredbo, posvet i la svojo posebno pozornost. 

Odbor društva Pravnika se pooblašča, da v smislu spre je te reso
luci je vse potrebno ukrene. 

Na predlog nniv. prof. dr. B . Fu r l ana se j e nato sklenila s i r e -
memba društvenih pravil v §§ 7 in 12, tako da se zviša število o<l )or -
nikov na 14, sklepčnost odbora na 6., in § 7 tako, da se ima glavna 
skupščina vršiti letno do konca februar ja . 

Skupšč ina j e po poročilu b l aga jn ika o stanju dveh kontov pri 
Kmetsk i posojilnici in Kmetskem hran. in poso j . domu po kra tki de
bati z večino glasov sklenila, da pooblašča odbor, da ob ugodni priliki 
vnovči obe vlogi, to pa le ob soglasni pritrditvi obeh preglednikov 
računov. 

Pri volitvah j e bil na predlog dr. Krapeža izvoljen ponovno do
sedanj i odbor izvzemši g. ape lac i j skega svetnika Janšo, ki j e zaradi 
bolezni izvolitev odklonil. Na predlog nam. drž. tož. Gos la r j a j e skup
ščina pooblast i la odbor, da po odobreni spremembi pravil kooptira tri 
odbornike, od katerih naj bo vzet eden iz vrst mlajših društvenih čla
nov. Ci. predsednik se j e dosedanjemu dolgoletnemu odborniku g. Janši 
zahvalil za mar l j ivo udejs tvovanje in nato zakl juči l skupščino. 

Kronika Društva „Pravnika". Novi izvoljeni odbor se j e konsti
tuiral tako- le : predsednik nniv. prof. dr. Metod D o l e n c , podpred
sednik univ. prof. dr. Rudolf S a j o v i c , tajnik okrožni sodnik Fran 
O r o ž e n , blagajnik ' odvetnik dr. Anton U r b a n e . — Z odlokom z 
dne 22. februar ja 1938 št. IL No. 6626/1 j e kr. banska uprava v L jub 
l jani odobri la spremembo pravil, kakor j e bila sklenila g lavna skup
ščina. Določbe spremenjenih §§ se g l a se : § 7. Poslovno loto teče s ko
ledarsk im letom. Redna glavna skupščina se mora vršiti vsako leto 
do konca februar ja meseca, izvanredna pa, ako j o skl iče odbor, ali 
zahteva to 20 driištvenikov j)ismeno in hkrati naznani i)redmet posve
tovanja . — § 9. Glavna skupščina: a) voli načelnika in 14 odbornikov 
(kojih mora vsaj osem stanovati v Ljubl jani) in dva preglednika ra
čunov za eno leto; (ostalo kakor popre j ) . — § 12. Odborove se j e so 
tajne. Odbor j e sklepčen, ako j e z načelnikom vsa j šest odbornikov 
navzočnih in sklepa z nadpolovično večino. Pri enako razdeljenih 
glasovih odločuje predsednik. — V društvu sta p redava la : dne 9. fe
b rua r j a apel. sodnik dr. Jur i j š t e m p i h a r : Odprava prot ipravno iz-
ppslovanih zamudnih sodb; in 5. marca univ. prof. dr. Metod D o l e n c : 
Simbolična pravna de j an j a in iz ražanja pri Slovencih. — Diskusi jski 
sestanki o predhodnem načrtu za odz. so se vršili dne "5.. K)., 17.. 24. 
februar ja , 5., 10., 17. in 24. marca t. 1. Udeleženci so predelal i tva-
rino §§ 409 do 552. — Za društvene člane so bili sprejet i naslednji gg.: 
dr. K a v e c Ivan, svetnik drž. prav., K o ž e l j Milan, višji sekretar 
drž. prav., K o c i j a n č i č Boris, pripr. drž. prav., dr. K o s t i Janko , 
pomočnik dir. Pok. zav., H a r t m a n Lojze , pravni ref. Pok. zav., dr. 
B o h i n j e c Jože, ravnate l j OUZD, L i k a r Stanko, tajnik OUZD, 
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P r e m r l Ivan, pravni ref. OUZD, K r e s n i k Mihael, pravni ref. 
OUZD, dr. R u s t j a Alojz , žel. uradnik, K e p e c Ivan, pover jenik 
dir. drž. žel., B o r i s o v Vladimir, višj i pristav, sodnik dr. K o m o t a r 
Anton, sodni s tare jš ina S a v e l j Anton, sodni pristav K i t e k Gojmir , 
sodni, odvetniški in notarski pr ipravniki K r n i c Ivan, P o l o v i c Ivan, 
V i d i C Jože, dr. Š i f r e r Živko, D e r e n č i n Franc , K o r o š e c Hu
bert, T e s t e n Anton, dr. Š k e r 1 j Bogdan, dr. Š v a 1 Milan, V i d m a r 
Albin, dr. Ž n i d a r Anton, F e r j a n Kar i , R a n t Božidar, H u m a r 
Jože, dr. Č e f e r i n Emil, dr. V o t i č Edvard , B e z l a j .Mira, dr. 
Ž n i d a r š i č Pavel , V i v o d a Marjan, II i e n g Ernst, S v e t e k Ra jko , 
M o h o r i č Matevž, F i s c h i n g e r Alfred. M i 1 i č i c Jakov, C z e r n y 
Igo, K o s Albert, Š k e r j a n c Albin, S e n č a r Bogomir, K i r n Kar i , 
P o b e r a j Valentin, dr. O g r i z e k Marjan, S a r t o r i Boris, Z u p a n 
č i č Maks, P e t r o v i č Igo, dr. J a n e Slavko, P r e l o v š e k Borut. 

Osebne vesti. Postavl jeni so: za ape lac i j skega sodnika v L jub l j an i 
dr. D o l i n a r Andre j , za starešini okrajnih sodišč V e l u š č e k Vla
dimir (Lož) in T r a t n i k Ivan (Litija), za sodnika okrožnega sodišča 
K o k a l j Jože (Ljubl jana) , za sodnika okra j , sodišča C v i r u Otmar 
(Dolnja Lendava) in K r n e l a v s Stanko (Ljutomer) . — Premeščeni so 
sodniki okrajnih sodišč T o r e l l i Albin (Ljubl jana) . F i s t e r Jos . (Ra
dovljica) in dr. K r a m b e r g e r Robert (Ptuj). — Pri finančni direkci j i 
v Ljubl jan i so postavl jeni za pr i s tave K e š e l j Ljubomir , P u h a r i č 
Krešimir , dr. V i d o v i č Niko in dr. Š t u 1 a r Franc . — Odvetniško pi
sarno j e odprl H u m a r Jože (SI. Konjice) . Upokojen j e s tarešina 
okra jnega sodišča K a j f e ž Anton. 

Društvo p r i j a t e l j e v jur id ične fakultete j e imelo redni občni zbor 
dne 12. marca 1938. ki mu j e predsedoval prvi podpredsednik dr. J . 
Žirovnik. Ta jn i ško poročilo j e podal g. priv. docent dr. M u n d a, ki 
j e poudari l , da j e imelo društvo v pre teklem poslovnem letu 356 čla
nov, torej 24 manj kakor v letu 1956. Med člani j e bilo odvetnikov in 
javnih notarjev 174, sodnikov in državnih tožilcev 75, p ravnikov go
spodarske s t roke 42, univ. profesorjev 15, banovinskih pravnikov 14, 
železjniških pravnikov 9. finančnih 8. magis t ra lnih 5, poštnih 2, drugih 
5 in poleg tega še 4 jur is t ične osebe. — Po b laga jn i škem poročilu j e 
imelo društvo 15.511 din dohodkov in 15.442.75 din izdatkov, torej p re 
bi tka 1868'25 din. Med izdatki j e na jveč ja pos tavka znesek 11.570 din, 
ki ga j e plačalo društvo fakulteti za XIII. letnik Zbornika znanstvenih 
razprav. Po poročilu preglednikov j e dal obč. zbor odboru razrešnico. 
č lanar ina j e bila določena tudi za prihodnje leto z zneskom 40 din. Izvo
ljen j e bil nato ves pre j šn j i odbor, le namesto b ivšega dekana g. Bili-
moviča j e bil izvoljen predsednik društva Pravnika dr. Dolenc. 

Sodni posli , opravl jeni pri Stolu sedmorice odd. B v letu 1937. 
Lansko leto j e bilo vloženih civilnih revizij na stol sedmorice odd. B iz 
območja l jub l j anskega ape lac i j skega sodišča 561. iz spl i tskega 479, sku-
)aj 1040. Od teh j e bilo rešenih 1545 ( l jubl janskih 826 in splitskih 719). 
J speh j e imelo okroglo 15% vloženih revizi j . Rekurzov j e pr ipadlo na 
novo 451 (iz l jub l j anskega okrožja 245, iz spl i tskega 206). Rešenih j ih 
j e bilo 455 ( l jubljanskih 254 in splitskih 199). Uspešnih rekurzov j e 
bilo 35%. Kazenskih revizij j e bilo vloženih na novo 508 (iz l jubl jan
skega okrožja 201, iz spl i tskega 107). Od teh j e bilo rešenih 314 in sicer 
l jubl janskih 193, splitskih 121. Uspešnih j e bilo 58 ali 12%. Razen tega 
j e bilo od 16 disciplinskih stvari rešenih 15. 

Opomba. K članku „Spor o d iv jem lovu" pr ipominjamo, da j e bil 
postavl jen že p re j , preden se j e zvedelo o novi določbi v finančnem za
konu 1958/1959. 


